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În martie 1953, moartea lui LV. Stalin, liderul autocrat al URSS şi al 
întregii mişcări comuniste şi muncitoreşti internaţionale, a marcat un moment 
de cotitură, în primul rând, în evoluţia/involuţia statului sovietic şi a 
"democraţiilor populare" (inclusiv România), iar, nu mai puţin, pe plan general, 
în raporturile Est-Vest, în desfăşurările "războiului rece"1 • Pentru ţările Europei 
est-centrale, transferate, potrivit acordului LV. Stalin - W.S. Churchill din 
octombrie 1 944, în "sfera de interese" a URSS, deci în spatele "Cortinei de 
Fier" care delimita statele ocupate de Armata Roşie în 1 944- 1945 de Lumea 
Liberă, sfărşitul ''ţarului roşu" de la Kremlin a constituit cu prioritate un 
eveniment ce a avut un puternic impact2. Se încheia, netăgăduit, primul 
deceniu de ocupaţie sovietică în ţările satelite din Europa est-centrală3 , iar 
"lagărul socialist" avea să înregistreze de-atunci ori în consecinţă mutaţii noi, 
surprinzătoare, de neconceput anterior, cum a fost, înainte de orice, 
abandonarea monolitismului stalinist, mai precis imitaţia aidoma a modelului 
moscovit4• După 1947 - observa Victor Frunză - "partidul nu mai avea în faţa 
sa nici o forţă să i se împotrivească deschis în transformarea ţării indiferent în 
ce i se comanda din afară [de la Moscova] . El nu avea nici de obiectat, nici de 
cârtit, ci doar de executat [ . . .  ] Tentativele de rusificare prezentau aversul 
turcificării României. Pe revers, se afla stalinizarea, adică restructurarea 
întregii vieţi politice (parţial se înfăptuise), economice (în curs de realizare), 
de stat, după modelul creat de Stalin în URSS [ . . .  ] Se copia tot ce se putea 
copia: . .  "5 

La Moscova, dispariţia lui Stalin, după aproape 30 de ani de dictatură 
comunistă absolută6, a declanşat o acerbă competiţie pentru succesiune. S-au 
confruntat, în etapa iniţială, două tabere regrupând forţele reprezentând, pe de 

1 Vezi Thomas Panish, Enciclopedia Războiului Rece, Bucureşti, Editura Univers 
Enciclopedic, 2002, passim; Ronald E. Powaski, The Cold War. The United States and the 
Soviet Union, 1917-1991. New York - Oxford, Oxford University Prcss, 1998, p. 97 şi urm.; 
Stanislas Jeannesson, La Guerre Froide, Paris, Editions Le Decouvertc, 2002, p. 48. " Jean-Francois Soulet, Istoria comparată a statelor comuniste din 1945 până în zilele 
noastre, Iaşi, Editura Polirom, 1 998, p. 87. 
� Cf. T.V. Volokitina şi colab., Moskva i vostocnaia Evropa. Stanovleniie politiceskiie 
rejimov sovetskogo tipa, 1949-1953. Ocerki istorii, Moskva. Posspep. 2002. p.usim. 
� Vistor Frunză, Istoria comunismului în România, ediţia a J ll-a, Bucureşti, EVF, 1999, 
�· 3�3 şi unn. 
· lb1dem, pp. 328, 335. 6 Gh. Buzatu, Mircea Chiriţoiu, Stalin cenzurat/necenzurat, Bucureşti, Editura Ion Ciistoiu, 
p. 1 999. 
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o parte, cadrele de partid, de guvern şi ale armatei, în fiunte cu N. S. Hruşciov 
şi V.M. Molotov, iar, pe de altă parte, cadrele Ministerului de Interne şi ale 
serviciilor secrete de informaţii politice şi represiune (N.K. V.D. - ul), în frunte 
cu Lavrenti P. Beria7 . Pentru început, după cum este bine cunoscut, cei dintâi 
I-au eliminat din cursa pentru moştenirea lui Stalin pe atotputemicul şi odiosul 
L.P. Beria, care a fost arestat la 26 iunie 1 953, chiar în cursul unei reuniuni a 
Prezidiului CC al PCUS. El avea să fie anc�etat şi judecat, condamnat la 
moarte şi executat la 23 decembrie 1 9538. In continuare, N.S. Hruşciov, 
câştigând controlul asupra PCUS după ce-a fost uns secretar general cu 
ajutorul tovarăşilor de drum din ajun, s-a despărţit de aceştia, respectiv de 
G.M. Malenkov ( 1 955) şi V.M. Molotov ( 1 957), ambii suspendaţi din toate 
funcţiile de partid sau de stat şi, mai apoi, expulzaţi din partid . 

. . . Deocamdată suntem însă la 8- 13  iulie 1 953, deci aproximativ la 
două săptămâni după eliminarea lui Beria. Doar cu o zi mai devreme, la 7 
iulie 1 953, plenara CC al PCUS decisese excluderea din CC al PCUS şi din 
partid a lui L.P. Beria, iar, la 1 7  iulie, acelaşi organism a decis radierea lui 
M.D. Baghiroy din rândul candidaţilor pentru Prezidiu} CC al PCUS9• Abia la 
3-7 septembrie 1 953, o nouă plenară va proceda la alegerea lui N.S. Hruşciov 
ca prim secretar al ce al PCUS 10• A 

Ce s-a petrecut însă la 8- 1 3  iulie 1 953? In acele zile, o delegaţie română 
de partid şi de stat, condusă de Gh. Gheorghiu-Dej, a întreprins o vizită "de 
lucru" în URSS, având două intrevederi - consemnate în stenograme de către 
oaspeţi (probabil şi de către gazde? !) - pe probleme interesând "stadiul 
construcţiei socialiste" în România, lipsurile constatate şi succesele obţinute. 
Publicăm, în anexă, ambele stenograme, care sunt inedite. După cum 
rezultă din documente au fost prezenţi cu intervenţii, din partea sovietică4 G.M. Malenkov1 1 , Nikita S. Hruşciov12, Al. Mikoian13, M.G. Pervuhin1 

7 1.1. Muhin, Ubiistvo Stalina i Beria, Moskva, Forum, 2002; Alexei Toptîghin, Neistvestnîi 
Beria, Sankt-Peterburg - Moskva, Neva-Olma Press, 2002. 
8 Alexei Toptîghin, op.cit., pp. 284-293. 
9 Nikolai Zencovici, Enţiklopediia biografii. Samîie zakrîtkie Iiudi, Moskva, Olma-Press, 
2002, p. 708. 
10 Ibidem 
1 1  Gheorghi M. Malenkov ( 1901- 1988), membru al Biroului Politic, apoi al Prezidiului CC al 
PCUS ( 1 946- 1957), secretar al CC al PCUS ( 1952- 1 953), preşedinte al Consiliului de M iniştri 
al URSS ( 1 953- 1 955), exclus din conducerea PCUS ( 1957) şi, apoi, chiar din partid ( 1 96 1 )  H\jikolai Zen�ovici, op. cit., pp. 329-335). . . . . . . . . 

- N.S. Hruşc1ov ( 1 894-197 1  ), membru al Brroulm Pohhc, ap01 al PrezidJUim CC al PCUS ( 1939-
1964), prim secretar al CC al PCUS ( 1953- 1964) (Nikolai Zencovici, op.cit., pp. 609-618). 
u Anastas 1. Mikoian ( 1895- 1978), membru al Biroului Politic, apoi al Prezidiului CC al 
PCUS ( 1 935- 1 966), ministru al comerţului exterior ( 1938-1 953), vicepreşedinte al Consiliului 
Comisari lor Poporului ( 1 937- 1946) şi al Consiliului de Miniştri ( 1946- 1953 şi 1954- 1 955), 
ministru al comerţului interior şi exterior ( 1953 ), preşedintele Sovietului Suprem al URSS � 1964- 1965) (Nikolai Zencovici, op. cit. , pp. 368-375). 

4 M.G. Pervuhin ( 1904-1978), membru al Prezidiu lui CC al PCUS ( 1952- 1 957), vicepreşedinte 
al Consiliului de Miniştri ( 1950- 1953 ). ministrul al industriei electrice ( 1 953), din nou 
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şi A.l. Lavrentiev1 5, exponenţii "noului curs" al politicii sovietice, iar, de 
cealaltă parte, Gh. Gheorghiu-Dej, Miron Constantinescu, Alexandru 
Moghioroş ş( Stoica Chivu. Documentele anexate sunt de o valoare 
excepţională. In afară de faptul că surprind cu exactitate esenţa discuţiilor 
purtate la Kremlin în zilele de 8 şi l3  iulie 1953, ele redau toată gravitatea 
problemelor abordate, dezvăluie fără reticenţă ']udecata" severă, mai mult 
decât cea . . .  tovărăşească, la care "noua echipă" de la Kremlin a supus tirului 
"echipa" lui Gheorghiu-Dej . Parcurgând documentele, cititorul va observa că 
asaltul liderilor sovietici împotriva protejaţilor lor de la Bucureşti a fost, cu sau 
fără motive întemeiate, de o duritatea neobişnuită şi pentru timpurile lui 
Stalin! Ofensiva a culminat, desigur, cu descoperirea unor aspecte negative în 
practica politică a Bucureştilor. Fără îndoială, numai într-un atare context a 
fost posibilă declaraţia răspicată a lui V.M. Molotov în sensul că: " Voi vă 
simţiţi siguri sub aripa Uniunii Sovietice. Fără sprijinul nostru nu v-aţi 
menţine [la putere] nici două săptămâni (subl. ns. - Gh. B.) . . .  " Ceea ce a 
constituit un adevăr brutal pentru guvernanţii de la Bucureşti - să audă aşa 
ceva din partea aliaţilor ideologici şi de clasă! Şi nu a fost singurul adevăr 
exprimat la 'Judecata frăţească" înfăptuită, în condiţiile semnalate, de către 
liderii comunişti sovietici, aşadar, de către "fratele mai mare", la adresa 
"fratelui mai mic". Dar numai lectura integrală a documentelor va îngădui o 
cunoaştere directă şi exactă a modului în care conducătorii comunişti de la 
Bucureşti şi-au dezamăgit superiorii de la Kremlin, fiind chemaţi să treacă un 
examen brutal şi neobişnuit. Din finalul ultimei stenograme desprindem 
detalii privind desfăşurările proceselor intentate de regimul lui Gheorghiu-Dej 
lui Lucreţiu Pătrăşcanu şi Anei Pauker, ''tovarăşii de drum" de odinioară în 
bătălia pentru cucerirea puterii. 

vicepreşedinte al Consiliului de Miniştri ( 1953- 1955) (Nikolai Zencovici, op. ciL, pp. 417-419). 
15 Diplomat de carieră, in acel moment - ambasadorul URSS la Bucureşti. 
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Strict secret 

Şedinţa din 8 iulie 1953 

Gheorghe Buzatu 

ANEXE 

ARHIY A BIROULUI 
POLITIC AL CC AL PMR 

Nr. 83/1953 

Din partea CC al PCUS au participat tovarăşii: Malenkov, Hruşciov, Molotov, 
Mikoian, Pervuhin. A asistat şi tov. Lavrentiev. 

La începutul şedinţei tov. Gheorghiu-Dej a făcut o scurtă informaţie despre 
situaţia economică din ţară - îndeosebi în ce priveşte aprovizionarea populaţiei - şi 
despre _ştarea de spirit a oamenilor muncii .  

In timpul informării tovarăşii Malenkov şi  Molotov au pus întrebări dacă 
situaţia nu este prezentată în culori prea înfloritoare, exprimându-şi părerea că situaţia 
este înfrumuseţată, că lipsurile se muşamalizează, că există nemulţumiri în populaţie 
în legătură cu aprovizionarea, că sunt cazuri când ţăranii atacă depozitele cu cereale. 
După informare, tov. Malcnkov a dat citire unui material bătut la maşină, fără să 
precizeze sursa lui, în care se declară că aprovizionarea pe cartele în RPR s-a făcut 
neregulat, că o mare parte din populaţie care nu are cartelă a fost lăsată la dispoziţia 
pieţei libere, că nu ne-am ocupat suficient de aprovizionarea ţărănimii cu mărfuri 
industriale. Tovarăşii au spus că în economia noastră există anomalii în ce priveşte 
agricultura şi producţia mărfurilor de larg consum. Tov. Mikoian a arătat că a fost 
forţat ritmul de dezvoltare a industriei grele, în timp ce produc�a de mărfuri de larg 
consum, de pildă producţia de textile pe cap de locuitor, este mai mică decât în 
celelalte ţări de democraţie populară. Se fabrică 6.000 bucăţi tractoare, dar din acest 
număr 2.200 merg la export. Există o mare fluctua�e a forţei de muncă. La Sovromuri 
lucrează 40.000 ostaşi. In timp ce există lipsuri la mâna de lucru, un mare număr de 
muncitori lucrează la canal. Se face o ciudată politică de export: cu toate recoltele 
slabe se exportă cereale pentru a obţine metale. Nu se cumpără din străinătate bunuri 
de consum, în schimb se exportă utilaje, din care o parte însemnată sunt nefolosite. 
Există utilaje în valoare de 23 1 milioane rublc importate din URSS şi Cehoslovacia, 
care încă nu sunt montate. Totalul investiţiilor în agricultură este egal cu investi�ile 
prevăzute numai pentru construc�a canalului Dunărea-Marea Neagră. Mai r 1ult de 
jmn.�tate din rezerva de aur a ţării a fost cheltuită. Cheltuielile militare sunt excesiv de
mari, lucru la care am împins şi noi -·· spune tov. Mikoian. Pune întrebarea pentru ce e 
ncv .J ...: de uzina de autocamioane. Din cauza volumului mic al produc�ei 
aulocamioanelor vor avea un preţ de cost foarte ridicat. Nu mai vorbim de planul de 
constmire a metroului. La ţară este mizerie, ţărănimea este uitată, nu are stimulent. 
România este o ţară agricolă, dar cu toate acestea nu are rezerve de produse agricole. 
Produc�a agricolă este mai mică decât în România burghezo-moşierească. Deşi RPR 
este o ţară producătoare de petrol, la sate nu se găseşte petrol de vânzare. Se referă şi 
la faptul că România a fost întotdeauna o ţară exportatoare de cereale. 

Tov. Malenkov spune că politica economică a RPR este greşită, agramată şi 
chiar periculoasă. Tulburările ţărăneşti - spune tov. Malenkov - nu v-au neliniştit şi n
aţi tras concluziile necesare; sunteţi cufundaţi în automulţumire. Este necesară o 
schimbare temeinică a politicii economice. Canalul nu era necesar, construirea lui este 
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o greşeală grosolană la care şi noi v-am împins. Cel mai grav lucru este faptul că 
dispoziţia voastră este de a nu voi să recunoaşte� lipsurile existente. 

Tov. Miron Co:1stantinescu răspunde la unele întrebări, referindu-se la unele 
greşeli comise în propo�ile planului şi în practica economică şi de planificare în ţara 
noastră. 

Tov. Molotov a arătat că până acum dânşii nu s-au ocupat îndeaproape de 
economia românească, că şi ei ne-au împins la o serie de lucruri proaste, România 
este o ţară agricolă, trebuie ţinut seamă în această privinţă de experienţa Uniunii 
Sovietice. Social-democraţii nu înţeleg şi nu iubesc satul, nu văd în ţărănime aliatul 
clasei muncitoare. Lenin a unit clasa muncitoare cu ţărănimea muncitoare. Fără 
aceasta nu se poate săvârşi revoluţia. Voi uitaţi pe ţărani. Aceasta nu este o poziţie 
revoluţionară, ci antirevoluţionară. 

Aici tov. Pervuhin a intervenit, spunând: ei sunt industrialişti. Tov. Molotov a 
adăuga!: chiar superindustrialişti. 

In continuare tov. Molotov a spus: Voi vă simţiţi siguri sub aripa Uniunii 
Sovietice. Fără sprijinul nostru nu v-a� menţine nici două săptămâni. Dacă nu veţi fi 
legaţi de popor, nici noi n-o să vă putem ajuta. Cine va respecta puterea voastră? 
Poporul sovietic a vărsat o mare de sânge pentru eliberarea voastră. Ce veţi face în 
cazul unui al treilea război mondial? Armata voastră este formată din ţărani în cea mai 
mare parte. 

De altfel, greşeli asemănătoare s-au comis în Ungaria şi pare-se în 
Bulgaria. V -am încurcat şi noi în anumite probleme. Aţi lansat în mod greşit lozinca 
cincinalului în patru ani, luându-vă mecanic după noi. Dar noi am întărit întâi timp de 
1 2  ani alianţa cu ţărănimea muncitoare şi abia după aceea am venit cu o astfel de 
lozincă. 

Noi vă facem o critică tovărăşească, dar în caz de război vom fi criticaţi cu 
armele. 

Noi am avut perioada comunismului de război, care a dus la o mare încordare 
internă. Lenin a venit atunci cu NEP-ul care a constituit o cotitură. Aşa trebuie să 
procedaţi şi voi. V-aţi rupt de popor, apropiaţi-vă de popor. Suntem îndureraţi, 
neliniştiţi. Vrem să îndreptaţi repede lucrurile. Avem nevoie ca România să fie o bază 
trainică a frontului nostru. Luaţi măsurile de îndreptare fără panică, fără zgomot, dar 
in aşa (el încât să nu fiţi un flanc nesigur al frontului nostru. 

In cursul discuţiei tov. Molotov şi tov. Mikoian au subliniat că în ciuda situaţiei 
alimentare grele din ţara noastră n-am cerut noi, ci ne-au oferit ei ajutor, că ei nu dau 
din prisosuri, ci din rezerve. Va trebui .iă fim cu mnre băgare de seamă să nu se 
producă cu pril�ul Festivalului [tineretului organizat la Bucureşti in 1953] un scandal 
cu alimentaţia. In legătură cu anii de recoltă slabă a spus: Vă plângeţi că "Dumnezeu 
nu vă ajută?". 

Tov. Malenkov, în chestiunea canalului, a spus: voi vă preocupaţi prea mult cu 
problema de prestigiu. Nu e problema de prestigiu. Puteţi să pierdeţi puterea, să 
pierdeţi totul, nu numai prestigiul. Cea mai mare primejdie este autoliniştirea, 
muşamalizarea lipsurilor. Se pare că voi nu vreţi să porniţi pe drumul indreptării 
greşelilor. Situaţia in agricultură şi alimentaţie este catastrofală. Poporul se întreabă ce 
avantaje are de pe unna regimului de democraţie populară, dacă e mai bine sau mai 
rău decât înainte. Trebuie să faceţi o cotitură in politica economică. 

Tov. Hrusciov se ocupă de problema canalului, punând întrebarea cui ii trebuie 
acest canal? Este o idee nemţească. Nemţii aveau nevoie de ieşire la mare pentru www.cimec.ro
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submarine, fără să fie obligaţi să treacă prin partea sovietică a Dunării. Canalul acesta 
nu ne uneşte, ci ne desparte. Este o idee ruşinoasă. Se ocupă apoi de uzina de 
tractoare, de preţul de cost foarte ridicat al tractoarelor. Tractorul vostru este un tractor 
de aur. Acelaşi lucru despre proiectarea uzinei de camioane. URSS a trebuit să 
accelereze ritmul de construire a industriei grele (maşini, siderurgie) pentru că era 
singură. România are altă situaţie. De altfel şi din punct de vedere strategic 
construirea unora dintre întreprinderi în RPR este dezavantajoasă. Trebuie să 
contactăm mai strâns planurile noastre economice, să dezvoltăm mai raţional 
economia noastră. Nu canal, ci dezvoltarea producţiei agricole, abundenţa de produse. 

Tov. Malenkov arată că şi în URSS s-a renunţat la construirea Canalului 
turcmen. Şi Canalul Volga-Don l-am construit ca şi voi. Intervine tov. Hrusciov: Mai 
bine zis, dacă ar fi să luăm acum hotărârea, n-am mai construi nici acest canal. 

Tov. Malenkov spune în continuare: Noi considerăm că nu am acordat ajutorul 
cuvenit colhozurilor; mai avem lipsuri în ce priveşte creşterea vitelor. 

La canalul Dunărea-Marea Neagră, şi după terminare, veţi plăti an de an 90 
milioane lei. Corectaţi voi această greşeală, pentru că altfel poporul vă va corecta. 

Tov. Hrusciov intervine arătând că în faţa opiniei publice se poate pune 
problema nu a opririi, ci a amânării canalului. 

Tov. Malenkov: Cheltuielile militare sunt exagerate, v-am împins noi la 
aceasta. Trebuie revizuite. 

Din toate acestea trebuie trase concluzii serioase, liniştit, fără panică, fără 
zgomot. R.D.G. s-a refăcut sub lovituri, cu zgomot. l-am sfătuit şi pe ei, dar am cam 
întârziat. Voi puteţi îndrepta lucrurile, la voi nu s-a ajuns la un punct de fierbere. Dar 
trebuie să vă grăbiţi. Trebuie să cointeresaţi ţăranii. Oamenii trebuie să trăiască bine. 
Cercetaţi atent ce măsuri trebuie luate şi noi vă vom ajuta. Analizaţi toate problemele 
legate de cheltuielile militare, de Sovromuri, de export. 

Tov. Malenkov s-a interesat care este procentul la cotele obligatorii. Tovarăşii 
au apreciat că procentul este ridicat. 

Tov. Malenkov a arătat apoi că "la unele măsuri aventuroase noi v-am 
împins". Referindu-se la oprirea lucrărilor canalului, a spus că, desigur, poporul nu va 
striga ura, dar trebuie luate măsuri concrete de îmbunătăţire a .situaţiei şi poporul va 
înţelege. Nu e nevoie să vă criticaţi în faţa întregului popor. 

Tov. Hrusciov reaminteşte şi de proiectul de construire a canalului Bucureşti
Dunăre. Aceasta este adevărată fantezie. 

Sectorul individual din agricultură trebuie ajutat mai mult. În România 
socialismul nu poate fi construit fără mămăligă. 

Tov. Malenkov: Satul este important prin aceea că dacă dai atenţie satului ai şi 
rezultate. 

Menţionându-se că avem pregătite unele măsuri de îmbunătăţire a nivelului de 
trai, tov. Malenkov spune că aceste măsuri au fost elaborate înainte de critica făcută şi 
că, deci, trebuie pregătite propuneri în lumina criticilor făcute. 

Referindu-se la Sovromuri, tov. Mikoian spune că nu trebuie să ne luăm după 
unii specialişti prea hrăpăreţi, cum a fost Iatrov, care este scos din muncă. Precizează 
că de acum încolo creditele şi investiţiile se vor suporta jumătate-jumătate ("po 
polam"). Tov. Malenkov aprobă: Veniturile pe jumătate şi cheltuielile pe jumătate . 

. Tovarăşii au recomandat să se elaboreze un material cuprinzând propuneri 
preliminare în legătură cu îndreptarea greşelilor în politica economică, care să fie apoi 
văzut împreună cu dânşii în termen de trei zile. 
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Tov. Gheorghiu-Dej a rugat să fie ajutaţi la alcătuirea documentului de 1 -2 
tovarăşi.  Tovarăşii nu au fost de acord, exprimându-şi pf.rerea că propw1erilc trebuie 
elaborate de noi în mod independent. 

Tov. Molotov a spus: Ce vreţi? Dacă cele propuse vor fi greşite să aruncati 
vina asupra noastră? 

Cu aceasta şedinţa a luat sfârşit. 

Şedinţa din 13 iulie 1953 

Din partea PCUS participă tovarăşii: Malenkov, Molotov, Hrusciov, Mikoian. 
Asistă şi tov. Lavrentiev. 

Tov. Gheorghiu-Dej prezintă documentul întocmit, subliniind că acesta este un 
cadru de propuneri, o bază de discuţie. La întocmire s-au folosit datele pe care le 
aveam asupra noastră, dar care nu sunt complete şi vor trebui verificate în ţară, va 
trebui încă să aducem precizări, ţinând seamă de sfaturile pe care le vom primi în 
discutie. ' 

Tov. Malenkov dă citire materialului. În timpul lecturii, tov. Mikoian, 
referindu-se la procentul de 25% din investiţii pentru apărare, face observa�a: "E 
prea mult, e prea mult". La pasagiul unde se arată că mul� chiaburi îşi părăsesc 
gospodăriile, tov. Molotov a întrebat: "Numai chiaburi?" Tov. Gheorghiu-Dej 
răspunde că sunt şi mijlocaşi, întrucât jos unii mijlocaşi sunt trecuţi la categoria 
chiaburilor. La citirea listei anexe tov. Mikoian a întrebat de ce lipseşte uzina de 
autocamioane. 

To-v. Malenkov, consultându-se cu ceilalţi, apreciază că direcţia, cursul este 
just, că mai trebuie chibzuit conţinutul şi bine gândit felul în care trebuie introduse în 
practică măsurile propuse. 

Acest lucru trebuie făcut fără zgomot, liniştit, fără să vă dezbrăcaţi în public şi 
să nu ţipaţi în toată ţara, pentru a nu da apă la moară duşmanilor şi şovăielnicilor. 
Unele greşeli vor trebui recunoscute în partid. Poporul vă va judeca după fapte, 
constatând că lucrurile merg bine. Avem experienţa din Ungaria, unde tovarăşii au 
făcut exces, au procedat prost. Au mers direct în faţa poporului, fără a pregăti în 
prealabil partidul. Să nu vă bateţi cu pumnii în piept; este necesară nu căinţa, ci fapte 
pozitive. 

Poate că nu e nevoie să vă avertizăm prea mult, pentru că nu prea staţi bine cu 
autocritica. 

În discuţiile cu tovarăşii germani, care procedează şj ei la reducerea numărului 
de întreprinderi din grupa A, s-a pus problema şomajului. In mei un caz nu trebuie să 
existe şomaj.  In procesul reorganizării, dacă se lucrează neabil, poate să apară şomaj . 
Aceasta nu este admisibil. Toţi muncitorii trebuie să aibă de lucru, toţi trebuie să aibă 
salariu. 

Problema întăririi alianţei cu ţărănimea muncitoare, a înţelegerii cu ţărănimea 
muncit9are este oglindită. Trebuie trecut la măsuri concrete. 

In material nu spuneţi nimic despre reducerea efectivelor militare. Vă 
consideraţi, probabil, legaţi prin programul de trei ani. El este bun, dar nu este 
intangibil, trebuie privit critic. Noi ne gândim să-1 reexaminăm. Nu vă jenaţi, faceţi 
propuneri. Nu consideraţi presiunile consilierilor sovietici ca obligatorii .  Cheltuielile 
pentru apărare constituie o apăsare serioasă pentru economia naţională. Vom 
reexamina şi la noi bugetul apărării. 
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În ce priveşte procentul investiţiilor în venitul naţional. Poate că 35% era o 
cifră absurdă. Trebuie făcută o socoteală foarte minuţioasă, nu pornind de la această 
cifră, ci de la realitate. 

Cu privire la colectări. 25% din recolta efectivă este mai mult decât 1 /3 la lan. 
Trebuie să vă gândi ţi serios. 

• 

Tov. Hrusciov: Este posibil ca, în condiţiile lor, 25% să fie necesar. lnsă 
sistemul de calculare nu trebuie schimbat. Să se calculeze cota la suprafaţă. Altfel veţi 
fi înşelaţi. Mulţi ţărani vor ascunde recolta reală şi tocmai cei ce vă înşeală vor ieşi cu 
folos. Nici noi n-am trecut încă la sistemul de calculare la batoză. Şi din punct de 
vedere politic este mai convenabil să calculăm cotele la suprafaţă, nu la recolta 
efectivă, altfel procentul apare prea ridicat. 

Tov. Malenkov propune scoaterea întregului pasaj privitor la colectarea la 
batoză. Consideră că măsura de anulare a tuturor restanţelor nu este justă. Veţi rămâne 
fără pâine. Va deveni lozinca celor ce nu vor să dea cote. Va submina disciplina. 

Tov. Molotov: Apropierea preţului de colectare de cheltuielile de cost nu este o 
formulă justă - nici un economist n-ar putea calcula cheltuielile de cost, întrucât ele 
sunt foarte variate pe categorii de gospodării. Nu trebuie să vă orientaţi după ţăranul 
cel mai leneş. Nu trebuie uitată indicaţia lui Lenin că nu ne trebuie orice alianţă cu 
ţărăniJl!ea ci numai o astfel de alianţă care întăreşte dictatura clasei muncitoare. 

In chestiunea presiunii economice şi silirii administrative sunt confundate două 
lucruri. Silirea administrativă trebuie evitată dar nu şi presiunea economică. Trebuie 
făcută presiune economică asupra ţărănimii, altfel va presa �atul asupra oraşului şi 
ţăranul va cere astfel de preţuri că veţi rămâne fără acumulări. In material se vădeşte o 
exagerare în cealaltă direcţie. Se simte că nu prea aveţi cunoscători ai. satului, îl 
cunoaşteţi mai mult din goana maşinii. Multe măsuri sunt luate de-a valma. Trebuie 
cointeresat ţăranul muncitor, dar în mod bine gândit. 

Tov. Hrusciov: Animalele de muncă care nu mai pot lucra trebuie primite la 
colectare; în ce priveşte familiile cu mulţi copii - să nu fie eliberate global de cota de 
lapte. 

Tov. Mikoian: În RPR sunt două preţuri diferite - la colectare şi la cumpărări. 
Preţul la cumpărări poate fi reexaminat. In ce priveşte preţul de colectare să rămână la 
nivelul actual, el este un fel de impozit. Statul poate fixa orice preţ; este preferabil să 
se ieftinească mărfurile industriale destinate ţărănimii şi să fie mai larg folosit fondul 
unic. Cointeresare, dar cu măsură. Daţi mai multe mărfuri, ţăranul să dea mai multe 
produse. Voi manifcstaţi liberalism, bazat pe necunoaşterea satului, de parcă aţi fi 
nişte negustori bogaţi care n-aveţi ce face cu avutul vostru. Cât despre totalul sumelor 
dat la impozit de ţărănime, aici trebuie ţinut seamă şi de colectări - impozit în natură. 

Tov. Hrusciov: Darea pământului în arendă este o chestiune duioasă. Cei ce 
dau în arendă nu sunt interesaţi să facă investiţii. Productivitatea nu va creşte. 
Gospodăria se va duce la nivel scăzut. Nu este just aici sistemul în parte. 

Gospodăriile colective şi TOZ-urile trebuie să aibă avantaje mai mari decât 
ţăranii individuali. 

Tov. Molotov: Trebuie gândit dacă este cazul să fie redus impozitul pe salarii, 
nu să facem pe oameni buni. Trebuie bine socotit. Faţă de fondul de salarii, totalul 
impozitelor nu este mare. Şi aici se manifestă liberalism. Statul trebuie întreţinut. 

Ieftinirea serviciilor serviciilor este lucru just. Cât despre taxa la spitale, mai 
bine să se îmbunătăţească deservirea medicală a populaţiei. Nu trebuie umblat după 
efecte de scurtă durată. Altfel veţi da faliment. lntâi o să vă laude muncitorii, iar apoi 
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o să vă înjure. 
Tov. Malenkov: Cursul rublei faţă de leu este prea mare. 
Am arătat că ne-am gândit să îmbunătăţim cursul leului faţă de rublă odată cu 

desfiinţarea cartelelor. 
Tov. Malenkov: Independent de desfiinţarea cartelelor trebuie rectificat. Noi 

am ajuns la concluzia că actualul raport nu este just şi desigur că sunt şi alte lucruri 
nejuste. Probabil că şi voi aţi văzut acest lucru, dar de ce nu ridicaţi aceste probleme? 
De ce v-aţi reţinut? Nu vă ruşinaţi, puneţi pe hârtie tot ce aveţi de propus în materie de 
export, acord tehnic, curs valutar, cheltuieli militare, Sovromuri şi le vom examina 
împreună. Să puneţi totul în mod sincer şi deschis, chiar atunci când aveţi impresia că 
o anumită măsură atinge interesele economice ale URSS. Interesele noastre şi ale 
voastre sunt comune. 

Cursul este just, dar materialul trebuie considerat ca material brut, absolut 
preliminar. Datele, propunerile mai _trebuie studiate, .verificate şi completate. Vă 
restituim textul pentru ca să nu vă consideraţi legaţi. Indeosebi partea privitoare la 
agricultură trebuie îmbunătăţită. Să îndreptaţi politica în relaţiile cu ţărănimea. Să 
lichidaţi politica agramată. Să nu luaţi măsuri necugetate. Nu vă grăbiţi. Nu aruncaţi 
totul deodată ci treptat, sistematic, după o bună pregătire. Să asiguraţi întărirea 
alianţei, să aveţi grijă de întregul popor muncitor, să fie abundenţă de produse. Să 
dezvoltaţi economia, să întăriţi statul muncitoresc. Nu trebuie nici un fel de grabă. Şi 
canalul - liniştit, fără ţipete. 

Tov. Chivu, din partea noastră, ridică problema uzinei de camioane, care este 
necesară pentru economia noastră naţională. Halele au fost înainte con�truite, avem o 
mare parte din maşini, proiectul este depus spre expertizare în URSS. In primii ani e 
vorba de 6 000 camioane, pentru viitor se prevede dezvoltarea până la 1 2  000. Nu 
acoperim necesarul, avem 1 3  000. 

Tov. Hrusciov proprn1e: Ar fi bine să cooperaţi cu Ungaria şi Bulgaria ca să nu 
vă coste prea scump. 

Schimbând păreri între dânşii, tov. Mikoian a propus să se importe din 
Cehoslovacia. Ceilalţi tovarăşi au arătat însă că nu primim maşini nici de la 
Cehoslovacia, nici de la URSS. 

URSS. 
Tov. Molotov: Ar fi bine să se facă ateliere de montaj auto, primind piese din 

Tov. Hrusciov se pronunţă pentru contractarea construcţiei uzinei de camioane. 
Tov. Mikoian propune micşorarea capacităţii Centrului cinematografic Buftea. 
Tov. Moghioroş ridică problema maşinilor pentru activitatea de partid, 

caravane, biblioteci. 
Tov. Malenkov răspunde că vor putea să ne ajute cu gaz-uri şi caravane. 
Tov. Apostol ridică problema pieselor de schimb pentru maşinile agricole şi 

maşinile tractate. 
Se cere o listă concretă, răspunsul fiind favorabil. 
Tov. Gheorghiu-Dej ridică problema concentrării aparatului de stat. 
Tov. Malenkov: măsura este bună, dar nu trebuie exagerat. Noi considerăm că 

s-a exagerat la voi. Ba facem contopiri, ba despărţim. In ce priveşte contopirea MSS 
cu MAI aici nu veţi greşi . Efectivul MSS este imposibil de umflat. 

Toy. Mikoian: Să reduceţi lagărele. 
}ov. Hrusciov: Veţi reduce efectivele MSS şi MAI, se vor reduce şi lagărele. 
In legătură cu Ministerul Agriculturii, tovarăşii consideră justă contopirea lui www.cimec.ro
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cu Ministerul GAS şi Comitetul de Colectări. S-au interesat, dacă am dat 
gospodăriilor colective din pământul de rezervă a statului. Trebuie să vă feriţi de 
greşeala comisă în republicile baltice, unde aproape tot pământul moşierilor a trecut la 
suvhozuri, iar ţăranii n-au văzut avantaje. Tovarăşii socot că trebuie dat din 
pământurile statului gospodăriilor colective. 

Gostaturile au excesiv de mult pământ. S-ar putea da o parte gospodăriilor 
colective şi chiar ţăranilor individuali. 

Tovarăşii s-au interesat de proporţia semănături lor de grâu de primăvară. Ei nu 
recomandă extinderea lui. 

Tov. Gheorghiu-Dej cere părerea în legătură cu procesele ce sunt în pregătire 
(Pătrăşcanu, agentura turcă, franceză etc.). 

Tovarăşii au cerut să se precizeze în concret la fiecare proces, ce caracter 
intenţionăm să dăm şi care este gradul de pregătire, după care se vor pronunţa. 

Tovarăşul Molotov întreabă care este situaţia Anei Pauker. 
Tov. Gheorghiu-Dej răspunde că ancheta s-a terminat şi cazul ei va fi supus 

Biroului Politic. 
Tov. Molotov: O consideraţi cinstită? 
Tov. Gheorghiu-Dej: Greu de spus. 
Tov. Moghioroş: Foarte greu de spus. 

(Arhivele Naţionale ale României, Bucureşti, fond CC al PCR, Relaţii 
Externe, dosar 1 7/1953, filele 7-2 1 ). 
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